
 

 مصرف سیگار در ایران ۶۰ میلیارد نخ
 در سال است

ایرنا: دبیرکل جهانی مبارزه با دخانیات با اشاره به افزایش 
مصرف دخانیات در افراد بالای ۱۸ سال،  گفت: مصرف سیگار در 
ایران به طور متوسط ۶۰ میلیارد نخ در سال است و بیش از ۶۰ هزار 
میلیارد تومان نیز سالانه صرف درمان بیماری های مرتبط با بخش 
سلامت می شود. محمدرضا مسجدی در همایش »دانشگاه بدون 
دخانیات« که در مرکز اندیشمندان علوم انسانی برگزار شد، افزود: 
حدود ۶۰ هزار مرگ در کشور در سال ناشی از مصرف و مواجهه با 
ورود دخانیات برآورد شده است. به گفته او: وضعیت شیوع مصرف 
دخانیات در سال ۱۴۰۰ در مردان کشور ۲۵.۸۸ و در زنان ۴.۴۴ 
بود که به طور کلی در پنج سال اخیر در گروه سنی بالای ۱۸ سال 
روند افزایشی داشته است. این فوق تخصص ریه تاکید کرد: بیش 
از ۳۰ هزار میلیارد تومان برای خرید سیگار و تنباکو در کشور 
هزینه می شود و ضرر اقتصادی سالانه بیش از ۱۱۰ هزار میلیارد 
تومان به بخش های تولیدی و توسعه ای کشور به دلیل مرگ زود 
هنگام افراد مصرف کننده و در مواجهه با دود، غیبت از کار، ناتوانی 

و آتش سوزی است.
مسجدی با بیان اینکه افراد مشهور و معروف در گسترش 
فرهنگ سلامت بسیار نقش آفرین هستند، گفت: سیگار 
کشیدن در فیلم های سینمایی و سریال های نمایش خانگی 
به قدری برجسته شده است که ناخودآگاه توجه مخاطب را 
به خود جلب می کند. او تصریح کرد: سیگار کشیدن یکی از 
دسترس ترین و راحت ترین رفتار ها برای تقلید کودکان و 
نوجوانان از شخصیت های محبوب در فیلم هاست در حالی که بر 
اساس قانون جامع کنترل دخانیات، تبلیغات مواد دخانی با اشکال 
مختلف ممنوع است و این اواخر به دلیل راهبرد های شرکت های 
چندملیتی تبلیغ کننده دخانیات، جوانان به طور غیرمستقیم 
مورد هدف قرار گرفته اند.بهزاد ولی زاده، دبیر کنترل دخانیات 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی هم در این همایش 
گفت: سال های اخیر در اجرای قانون جامع کنترل دخانیات اتفاق 
خاصی نیفتاده و سال های آینده نیز اگر برای کنترل دخانیات اقدام 
جدی انجام نشود جزو کشور های با شیوع بالا در مصرف انواع مواد 
دخانی خواهیم بود.او توضیح داد که: گسترش تبلیغات فریبنده در 
جذب مصرف دخانیات در کشور نگران کننده شده است و یک سوم 
جوانان فقط به دلیل تبلیغات به سمت مصرف دخانیات می روند. به 
گفته ولی زاده: برای پیشگیری و کنترل مصرف دخانیات نیازمند 
حمایت نهاد های مختلف حاکمیت در اجرای قانون جامع کنترل 

دخانیات هستیم.
   افزایش ۵۷درصدی مصرف قلیان زنان

در همین همایش، به بحث مصرف دخانیات به ویژه قلیان و 
بحث مصرف زنان و مردان هم مطرح شد؛  مدیر دفتر بیماری های 
غیرواگیر و سلامت روان سازمان بهداشت جهانی با اشاره به 
افزایش ۵۷ درصدی مصرف قلیان در زنان گفت: فروش سیگار 

الکترونیکی طبق قانون ممنوع است.
منصور رنجبر، اظهار کرد: روند استعمال دخانیات در نوجوانان 
و جوانان افزایشی است و بررسی های سازمان جهانی بهداشت 
نشان می دهد که طی ۱۸ سال آینده، متأسفانه ایران یکی از سه 
کشوری خواهد بود که بیشترین مصرف دخانیات را خواهد داشت 
و با روند کشت و تولید و قاچاق معکوس، به زودی ایران به عنوان 

قطب دخانیات کشور های منطقه خواهد شد!
او افزود: مصرف قلیان از سال ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۰ نیز ۵۷ درصد در 
زنان و ۱۷ درصد در مردان افزایش یافته است. در مطالعه دیگری 
که در بین ۲۰۰۰ خانم در استان البرز در سال ۱۴۰۰ انجام شد، 

شیوع مصرف قلیان ۱۰.۵ درصد بوده است.
   فروش سیگار الکترونیکی ممنوع است

مدیر دفتر بیماری های غیرواگیر و سلامت روان سازمان 
بهداشت جهانی با اشاره به اینکه صنعت دخانیات در استند 
فروشگاه ها و فضای مجازی محصولات دخانی فریبنده را تبلیغ 
و عرضه می کند، گفت: فروش سیگار الکترونیکی طبق قانون 
ممنوع است، اما تقریباً سوپرمارکتی پیدا نمی شود که سیگار 

الکترونیکی نفروشد!
رنجبر ادامه داد: در گروه سنی نوجوانان، شیوع استعمال 
دخانیات در نوجوانان ۹ درصد است و این میزان ۱۲ درصد در 
پسران و ۶ درصد در دختران است. صنعت دخانیات کاری کرده 
است که استعمال دخانیات به عنوان ارزش شناخته شود. در 
فاصله پنج ساله از ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ شیوع استعمال دخانیات در 
گروه سنی ۱۸ تا ۳۵ سال ۸۸ درصد در خانم ها و ۱۹ درصد در 
آقایان افزایش یافته است و همچنین در فاصله سال های ۱۳۸۶ تا 
۱۳۹۶ شیوع استعمال دخانیات در گروه سنی ۱۳ تا ۱۵ سال در 
دختران ۱۳۳ درصد و در پسران ۱۳ درصد افزایش یافته است. او 
با بیان اینکه طرح کنترل مصرف دخانیات در برخی مدارس به 
صورت آزمایشی اجرا شد، اما در همان مرحله ماند، یادآور شد: 
وزارت آموزش و پرورش اجازه نمی دهد که مباحث آگاه سازی 
دانش آموزان درباره معایب استعمال دخانیات در مطالب درسی، 

گنجانده شود.

مستاجران و گرانی مسکن!
مستاجران از وضع گرانی بیش از حد اجاره خانه در تهران 
در عذابند، رسیدگی به مشکل اقتصادی مستاجران ضروری 
است. یک کارگر با حقوق ثابت چطور می تواند اجاره بدهد و 
خرج خانه خود را هم به گردن بکشد. چرا مسئولان فکری به 
حال بحران مسکن نمی کنند. در حال حاضر اکثر صاحبخانه ها 
خانه های خود را برای اجاره گذاشته اند و کرایه های سنگین از 
مستاجران طلب می کنند. جا دارد کمی هم به فکر ما باشید. 
یک شهروند از تهران

خاموشی پارک
روشنایی پارک پردیسان خیلی کم است در حال حاضر که 
شب ها با خانواده به این پارک می رویم چراغ های این پارک 
اکثرا خاموش است. از مسئولان تقاضا داریم برای روشنایی 
این پارک اقدامات لازم را انجام دهند تا در این شب های گرم 

تابستانی مردم راحت بتوانند در پارک بروند. 
حبیبی از تهران

آرمان ملی: در لایحه حمایت از فرهنگ عفاف 
و حجاب که از سوی دولت منتشر شد، جریمه های 
نقدی و غیرنقدی متعددی برای افرادی که حجاب 
سر یا بدنشان مشکل دارد به نسبت نوع پوشش، 
در نظر گرفته شد. پیامک های متعددی برای 
راننده هایی که زنان و دختران بی حجاب در اتومبیل 
آن ها حضور دارند، حال به عنوان مسافر یا صاحب 
اتومبیل، ارسال شد. رقم جریمه سلبریتی ها بالاتر 
بود. به آمران به معروف و ناهیان از منکر گفته شد 
برخورد بد و فیزیکی با بی حجاب ها نداشته باشند و 
بگذارند همین جریمه های نقدی کار خودش را بکند. 
همزمان انتقادهایی از نوع و میزان کم و بی فایده 
جریمه ها توسط اشخاص و گروه هایی مثل 
مدیرمسئول روزنامه کیهان مطرح شد با این مضمون: 
اینکه نیروی انتظامی برای مقابله با کشف حجاب  
پیامک بفرستد و اگر مراعات نکرد، پیامک دوم را 
بفرستد، خنده دار نیست؟ با این لایحه می خواهید 

به مقابله با بی حجابی بروید؟
در ادامه واکنش ، خسروپناه، دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، توضیح داد که طبق قانون، فردی 
که کشف حجاب کرده مجرم است و باید او را دستگیر 
کنند ولی با توجه به شمار مجرمین اجرای آن امکان 
پذیر نیست. او توضیح داد »در لایحه حجاب، جرم 
انگاری کشف حجاب فرایندی شده، یعنی در 
گام های اول به عنوان تخلف معرفی می شود و تا شمار 
مجرمین کم شود؛ در این لایحه، کسی که لجاجت 
دارد به عنوان مجرم شناخته می شود و کسانی که از 
لایحه ایراد می گیرند آن را به طور کامل نخوانده اند.«

اما این توضیحات برای منتقدین کافی نبود و 
افرادی مثل علم الهدی، امام جمعه مشهد، این 
بحث را دوباره مطرح کرد که »این لایحه حجاب 
است یا صیانت از بی حجابی؟«  حالا انتقاد به لایحه 
و جریمه های موجود به محمدتقی نقدعلی، دبیر 
کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس رسیده. او در 
گفت وگو با شبکه پنج صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی، به مجازات شلاق برای بی حجابی اشاره 

کرده. 

   نماینده نیشابور از هجمه ها علیه مجلس 
انتقاد کرد

در ادامه انتقادها به نمایندگان مجلس در خصوص 
لایحه عفاف و حجاب، نماینده نیشابور هم از هجمه ها 

علیه مجلس انتقاد کرده؛ احسان ارکانی، گفته: این 
لایحه از سوی دولت به مجلس آمده است. 

او توضیح داده که »در بحث لایحه حجاب و عفاف 
طی یکی دو روز اخیر شاهد این بودیم که برخی افراد 
و شخصیت ها از برخی تریبون ها متاسفانه مجلس 
را مخاطب و مورد انتقاد قرار داده بودند که به نظر 
می رسد که در حالت خوش بینانه ناشی از ناآگاهی 
است که اطلاع ندارند. اساسا لوایح را مجلس تنظیم 
نمی کند و این دولت است که لایحه را به مجلس 
ارسال می کند و یا اینکه در حالت بدبینانه اغراض 
سیاسی برخی افراد ریشه این اظهارنظرهاست؛ اما 
خب این احتمال هم وجود دارد که این مساله را 
می دانند اما به خاطر اغراض سیاسی آدرس اشتباه 
می دهند و مجلسی را که به تازگی رهبر انقلاب مورد 
لطف قرار دادند و از عنوان »مجلس انقلابی« برای 
آن استفاده کردند، مورد انتقاد و هجمه غیرمنصفانه 

قرار می دهند.«
ارکانی در خصوص این مساله که لایحه مذکور 
توسط قوه قضائیه تدوین شده و به دولت رفته است، 
تصریح کرد: بحث ما درخصوص روال قانونی کار 
است که دولت باید لوایح را به مجلس ارسال کند، 
یعنی اگر قوه قضائیه هم لایحه ای را تنظیم کند 
قادر به ارسال مستقیم آن لایحه به مجلس نیست، 
این دولت است که مرجع ارسال لوایح مختلف از 

جمله لوایح قضائی به مجلس محسوب می شود و 
تا دولت نخواهد لایحه ای را ارسال کند، این اتفاق 

رخ نخواهد داد. 

   لایحه ای جداگانه در حال تنظیم است
به نظر می رسد میزان انتقادها به جایی رسیده 
که معاون حقوقی قوه قضائیه را به واکنش واداشته تا 
بگوید: دولت برخی اصلاحات را در متن لایحه ارسالی 
قوه قضائیه اعمال کرد و لایحه ای جداگانه برای ترک 

فعل ها درحال تنظیم است. 
بهزاد پورسید با بیان اینکه لایحه حجاب، 
چهره های شاخص با جریمه مشدد و محرومیت های 
اجتماعی روبه رو خواهند شد، گفته: »در بحث 
حجاب و عفاف نباید به دنبال برخورد فیزیکی و 
انتظامی و قضائی باشیم.« او تصریح کرده: اولویت 
در این حوزه را باید بر بخش های دولتی بگذاریم تا 
براساس قوانین و مقررات موجود اقدامات مربوط به 

این حوزه اجرا شود. 
پورسید با بیان اینکه بین جرم و تخلف باید تفاوت 
قائل شویم و موضوع فقط از منظر جرم دیده نشود، 
ادامه داده: در این حوزه باید تدابیری اندیشیده شود تا 
کمتر به سمت تشکیل پرونده قضائی و صدور احکام 

کیفری برای شهروندان برویم. 
او در مورد روند تهیه لایحه عفاف و حجاب گفته: 

ابتدا در مجلس گزارشی تهیه شد که در انتهای آن 
طرحی هم به عنوان عفاف و حجاب پیش بینی شد. 
طرحی که در کمیسیون فرهنگی مطرح شد به 
دلایلی به جریان نیفتاد و در دستور کار قرار نگرفت. 

پورسید به لایحه جداگانه اشاره کرده و توضیح 
داده که: موضوع نهایتا در جلسه سران قوا مطرح 
شد و توافقی صورت گرفت مبنی بر اینکه قوه قضائی 
لایحه ای ارائه دهد. تکلیف قوه قضائیه تهیه لایحه 
بود، در همین جلسات تفاهم صورت گرفت بین جرم 
و تخلف در لایحه تفاوت قائل شود و موضوعات در 
ابتدا بیشتر به شکل تخلف رسیدگی شود نه تشکیل 

پرونده قضائی. 
به گفته او توجه لایحه قضائی برجرم انگاری است 

و به دنبال سایر جنبه های موضوع نیست. 
معاون حقوقی و امور مجلس قوه قضائیه با بیان 
اینکه دولت برخی اصلاحات را در آنچه که تقدیم 
مجلس کرده اعمال کرده است، گفته: متن قوه 
قضائیه ۹ ماده و متن دولت ۱۵ ماده است. با توجه به 
اینکه پیش نویس لایحه قبلا برای روسای قوا ارسال 
شده و نظرات اخذ شده بود توافقی انجام شده بود 
که لایحه با کمترین اصلاحات انجام شود در عین 
حال دولت اصلاحاتی انجام داد. رویکرد کلی لایحه 
تفکیک تخلف از جرم است. توافق بر این بود که 
موضوع، تخلف دیده شود. در موضوع کشف حجاب 

مرحله به مرحله عمل کردیم. 
پورسید، گفته: مباحث فرهنگی و اجتماعی در 
حوزه دستگاه های مسئول است و نمی توان از یک 
لایحه قضائی انتظار داشت تمام ابعاد غیر قضائی را در 
نظر بگیرد. تلاش کردیم به حل موضوع کمک کنیم 
نه اینکه بر تعداد چالش ها بیفزاییم. قوه قضائیه تابع 
قانون است و هرچه به تصویب برسد اجرا خواهیم 
کرد. فرایند طی شده در دولت روح حاکم لایحه قوه 

قضائیه است و تعارض چندانی وجود ندارد. 
او در پاسخ به این سوال که تعریف عرفی از کشف 
حجاب چیست؟ چه نوع جرمی کشف حجاب 
محسوب می شود؟ آیا مجازات مالکان و کاسبان 
خصوصی در خصوص کشف حجاب مشتریان مبنای 
شرعی دارد؟، گفته: قوانینی در این حوزه وجود دارند. 
این لایحه مکمل قوانین دیگر است. در خصوص 
افرادی که صاحبان حرفه هستند تکالیف قانونی 
و تنظیم شده صنفی دارند، در خصوص حجاب 

مجموع قوانین صنفی وجود دارد. 
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دخانیات

اخبار شهر و استان

روی خط آرمان ملی

حاشیه ها در باره لایحه عفاف و حجاب 

شلاقبهگزینههااضافهمیشود؟
دبیر کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس در گفت وگو با شبکه پنج سیما: معتقدم جرایم نقدی و غیرنقدی بی حجابی باید سنگین تر باشد؛ 

البته مجازات شلاق و محرومیت های اجتماعی در شرع و قانون مجازات اسلامی آمده است!

 4 هزار ساختمان شهرداری 
در اختیار اشخاص است

رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند 
شورای شهر تهران، گفت: نزدیک ۴ هزار 
ساختمان شهرداری بدون مجوز شورا در اختیار 
اشخاص حقیقی و حقوقی است که جز ۸۶ مورد، 
هیچ کدام مجوز شورا را نداشته و در هیچ کجا به 
ثبت نرسیده است. این املاک سلیقه ای واگذار 
شده و از این دست موارد زیاد است که باید 
تعیین تکلیف شود.  احمد صادقی در یکصد و 
پنجاهمین جلسه شورای اسلامی شهر تهران با 
اشاره به اقدامات صورت گرفته توسط شهرداری 
برای تکمیل و به روزرسانی سامانه شفافیت 
گفت: براساس قانون شهرداری باید فیش های 
حقوقی مدیران را در این سامانه منتشر کند و اگر 
ما در شورا این اقدام را انجام دهیم، نشان می دهد 
که پیش قدم هستیم.  او با بیان اینکه ۱۵ شاخص 
در استاندارد شفافیت نهادهای شورایی تعریف 
شده است، تاکید کرد: از این تعداد تنها چهار 
شاخص در شورای شهر تهران رعایت می شود. 
می توان برای این شاخص ها وقت گذاشت تا 
شورای شفاف تری داشته باشیم. رئیس کمیته 
شفافیت و شهر هوشمند شورا با اشاره به وجود 
قانون تعارض منافع و الزام شهرداری تهران 
به پاسخگویی در این خصوص به کمیسیون 
نظارت و حقوقی، خاطرنشان کرد: در سال ۹۷ 
قانون تعارض منافع شهرداری را مکلف کرده 
است که فهرست مشخصات و تمامی حقوق و 
مزایای مدیران شهرداری و واحدهای تابعه را به 
صورت مستمر به روزرسانی کرده و در دسترس 

عموم قرار دهد. 

  تخریب سنگ فرش های  
خیابان 17 شهریور 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
شورای شهر تهران به انهدام سنگفرش های 
توسط  شهریور   ۱۷ خیابان  گران قیمت 
شهرداری منطقه ۱۲ واکنش نشان داد.  محمد 
آخوندی، ضمن ارائه گزارش از محلات منطقه 
۱۲ با بیان اینکه امروز وظیفه داریم پس از دو 
سال کار هایی را که انجام می شود اعلام کنیم، 
اظهار کرد: در منطقه ۱۲ شهر تهران ۴۶ پروژه 
از ۵۴ پروژه توسعه محلی اجرا شد و از ۲۸ پروژه 
غیرمستمر نیز ۲۴ پروژه اجرایی شده و چهار 
طرح نیز در حال اجراست.  رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورا با اشاره به بازگشایی محور 
شمالی میدان امام خمینی )ره( تصریح کرد: این 
طرح نیاز به نقدینگی دارد که در خصوص آن 
با شهرداری صحبت کرده ایم و اگر نقدینگی 
تخصیص نیابد، به یک معضل تبدیل خواهد 
شد؛ لذا نقدینگی باید تأمین شود تا بازگشایی 

صورت بگیرد. 

 نهرهای متعفن خیابان مولوی 
و گلایه عضو شورای شهر

عضو شورای شهر تهران از وضعیت متعفن 
نهرهای خیابان مولوی انتقاد کرد. ناصر 
امانی در تذکر پیش از دستور خود در جلسه 
شورای شهر تهران با نشان دادن تصاویری از 
عکس های یک جوی آب در خیابان مولوی که 
در وضعیت نامناسبی قرار داشت، گفت: فکر 
می کنید این تصاویر متعلق به چه خیابانی 
است؟ این تصاویر جوی آب خیابان مولوی 
در ۵۰۰ متری ساختمان شهرداری است 
و مردم منطقه مدعی بودند که چند سالی 
است این جوی آب لایروبی نشده؛ اما من 
مطمئن هستم که دو سه ماه است که این 
جوی همین طور باقیمانده و در لجن داخل این 
جوی از موش و گربه مرده تا لباس و زباله دیده 
می شود. او با بیان اینکه از بوی تعفن و لجن 
این جوی آب حتی دو دقیقه هم نمی شود 
کنار آن ایستاد، ادامه داد: ما تحول بزرگ 
در شهر نمی خواهیم بلکه مردم می خواهند 
بدون دغدغه زندگی کنند و جای سوال است 
که رئیس خدمات شهری ناحیه این منطقه 
یک بار هم با پای پیاده از اینجا عبور نکرده؟! 
این موارد قابل قبول نیست و از شهردار منطقه 
می خواهیم که به این موضوع رسیدگی کنند 
و برخورد عبرت آموز با متخلفان داشته باشند. 

18 هکتار از مزارع کشاورزی 
کهگیلویه در  آتش سوخت

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
شهرستان کهگیلویه در استان کهگیلویه و 
بویراحمد از آتش سوزی در ۱۸ هکتار از باغات 
و مزارع این شهرستان بنا به دلایل نامعلومی 
خبرداد. علی کریمی با بیان اینکه در پی 
آتش سوزی در روستای امامزاده پهلوان، 
حدود ۱۵ هکتار از باغات این منطقه طعمه 
حریق شد، اظهارداشت: نیروهای اداره 
منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان با سه 
دستگاه دَمَنده به محل آتش سوزی اعزام و 
این آتش سوزی با همکاری روستانشینان، 
اداره آتش نشانی و هلال احمر شهرستان در 
کمترین زمان ممکن مهار شد و یک دستگاه 
دَمَنده نیز برای خاموش کردن شعله های 
احتمالی آتش در اختیار روستاییان قرار 
گرفت.  رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
شهرستان کهگیلویه در استان کهگیلویه و 
بویراحمد، دلیل آتش سوزی را نامعلوم دانست 
و خاطرنشان کرد: اداره جهاد کشاورزی 
شهرستان باید میزان خسارت وارده به این 

باغات را برآورد کند. 

حسین علی شهریاری، نماینده مجلس:

 10 هزار پزشک در 2 سال گذشته
 مهاجرت کرده اند

آرمان ملی: تا به حال، مسئولان بسیاری در نهادهای پزشکی و درمانی ایران درباره مشکل 
کمبود پزشک متخصص در سال های آینده خبر و هشدار داده اند. مهاجرت در ایران یک پدیده 
جدیدی نیست اما در دوره هایی بنا به شرایط خاص سیاسی و اقتصادی و اجتماعی، شدت 
بیشتری به خود می گیرد.  حالا رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با اعلام آماری ، گفته 
که کشور در حال از دست دادن بخشی از نیروهای خود در حوزه کلان پزشکی و پیراپزشکی است. 
حسین علی شهریاری، گفته: در دو سال اخیر نزدیک به ۱۰ هزار پزشک که عمده آنها افراد 
متخصص و فوق تخصص بوده اند گواهی گود استندینگ دریافت کرده اند و این می تواند رشته های 
تخصصی و فوق تخصصی ما را در بسیاری از رشته ها در سال های آینده از نیروی انسانی خالی کند.  
او با اشاره به خطرات و آسیب های احتمالی این روند در آینده برای نظام درمان و سلامت، توضیح 
داده که »مطابق اصل ۷۵ قانون اساسی، مجلس نمی تواند در حوزه اشتغال و استخدام وارد شود و 

این وظیفه دولت است تا زمینه اشتغال را در حوزه های مختلف ایجاد کند.«
شهریاری افزوده: علی رغم همه تلاش هایی که صورت گرفته است، هم دولت قبل و هم دولت 
فعلی قول دادند که شرایط استخدام برای نیروهایی که در ایام کرونا در مراکز بهداشتی حضور 
داشتند، مهیا شود، همچنان این اتفاق رخ نداده است و ما با یک وضعیت نامناسبی به لحاظ نیروی 
انسانی متخصص در مراکز درمانی مواجه هستیم.  رئیس کمیسیون بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه مجوزهایی که اخیرا صادر شده است برای 
تخت های جدید بیمارستانی است، گفته: ما متاسفانه با کمبود نیروی انسانی  در مراکز درمانی 

خصوصی و حتی دولتی روبه رو هستیم که دولت برای جبران آن ظاهرا برنامه ای ندارد. 
شهریاری افزوده: این تعداد نیروی انسانی با هیچ مقیاس بین المللی و ملی مطابقت ندارد و 
کمبود در این حوزه امری محرز و نگران کننده است اما دستور استخدام باید از سوی سازمان 
اداری استخدامی کشور و تامین بودجه آن نیز باید از سوی سازمان برنامه و بودجه صورت بگیرد. 
او تاکید کرده: مقرر شد که ۲۵ هزار نفر با هدف تامین نیروی انسانی متخصص در حوزه 
بهداشت و درمان توسط ارگان های دولتی جذب شوند اما این اقدام از طریق آزمون استخدامی 
انجام خواهد گرفت و مشخص نیست نیروهای مشغول در زمان کرونا از چه فیلترهایی عبور 
خواهند کرد.  رئیس کمیسیون بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مجلس شورای اسلامی گفته: 
کشور در حال از دست دادن بخشی از نیروهای خود در حوزه کلان پزشکی و پیراپزشکی است 

و این شامل اساتید و پزشکان و پرستاران و سایر حوزه های زیر مجموعه پزشکی نیز می شود. 

سیل در فاروج و شیروان

ارتفاع آب به 4 متر رسید
دست کم چهار نفر کشته شدند

آرمان ملی: روز گذشته تصاویری از سیلاب رودخانه روستای استاد در فاروج خراسان شمالی 
با این توضیح دست به دست شد که؛ ارتفاع آب در مناطقی به ۴ متر رسیده. بنا به اعلام مقامات 
استان، دست کم چهار نفر کشته شدند و خسارات زیادی به منازل، اتومبیل ها و زیرساخت های 
منطقه وارد شد. گفتنی  است که تعدادی از اهالی روستای گلیان هم مفقود شده و عملیات 
جست وجو برای امدادرسانی به آن ها ادامه دارد.  غلامرضا شفیق سرپرست اداره کل مدیریت 
بحران استانداری خراسان شمالی با اشاره به گزارش اولیه و آسیب به ۴۰ واحد مسکونی در 
روستای استاد از حداقل تا ۱۰۰ درصد است. وی خاطرنشان کرد: ۱۰ واحد مسکونی در روستای 
گلیان شیروان هم دچار آبگرفتگی شد که پاکسازی آن به وسیله امدادگران جمعیت هلال احمر 
انجام شد.  او اضافه کرد: ۲۱ دستگاه خودرو در سیلاب شب گذشته دچار آسیب شد ضمن اینکه 
در روستای گلیان شهرستان شیروان ۲ نفر و در روستای استاد، شهرستان فاروج نیز ۲ نفر جان 
باختند.  شفیق با بیان اینکه بر اساس گزارش های دریافت شده تاکنون، بیش از ۴۰۰ راس دام 
در اثر سیل تلف شدند، گفت: در این سانحه طبیعی حدود هزار مترمربع از طرح هادی روستای 

استاد و ۲۰ متر طول دیوار ساحلی این روستا دچار آسیب و خسارت شد. 
او افزود: سیل خسارت های قابل توجهی در بخش های کشاورزی، دامی و مسکونی استان برجا 
گذاشت و میزان خسارت ها به بخش های مختلف کشاورزی و زیرساختی در دست بررسی است. 
سرپرست اداره کل مدیریت بحران استانداری خراسان شمالی در ادامه افزود: نجاتگران 
جمعیت هلال احمر به ۲۴۱ نفر در سیل و آبگرفتگی شب گذشته امدادرسانی کردند و ۱۵۵ نفر 
را اسکان اضطراری دادند.  او ادامه داد: به شهرستان های شیروان و فاروج بیش ترین خسارت وارد 
شده است. شفیق اظهار کرد: بارش شدید باران در مدت ۲۰دقیقه در شامگاه گذشته موجب 
جاری شدن سیلاب به ارتفاع چهار متر در رودخانه روستای استاد شهرستان فاروج شد و خسارات 
مالی و جانی به بار آورد.   سرپرست اداره کل مدیریت بحران استانداری خراسان شمالی ادامه داد: 
با اعلام هشدار نارنجی هواشناسی، دستگاه های خدمات رسان استان برای امداد در حادثه های 
احتمالی به حالت آماده باش درآمدند.  پیشتر و در روز شنبه، غلامرضا شفیق، در گفت وگو با 
خبرنگار فارس در بجنورد گفته بود که سیل عصرشنبه در شهرستان فاروج و شیروان متاسفانه 
تاکنون ۳ فوتی و یک مفقودی در برداشته که ۲ فوتی در روستای چوکانلوی شهرستان فاروج و ۱ 
فوتی و ۱ مفقودی که طبق اعلام شاهدان یک زن و شوهر اهل روستای گلیان شهرستان شیروان 

هستند، تلفات تا این لحظه این سیلاب است. 
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زهرا برناکی، دونده 
قهرمان دو و میدانی 
ایران بر اثر سقوط از یک 
ساختمان جان باخت

پلیس: 
خودکشی 
کرده است

مرگ مشکوک زهرا برناکی، دونده قهرمان 
دو و میدانی ایران، خبری بود که روز یکشنبه بر 
صفحه حوادث رسانه ها جای گرفت با این توضیح 
که »زهرا برناکی«، دونده دامغانی دارنده مدال 
نقره بازی های پاراآسیایی جاکارتا بر اثر سقوط از 
ارتفاع جان خود را از دست داده و با توجه به نتایج 
بررسی های پلیس، احتمالاً خانم برناکی با پرتاب 
کردن خود از یک ساختمان چهارطبقه دست به 

خودکشی زده است.
رسانه های محلی گزارش دادند: برناکی که 
قهرمان دو و میدانی ایران و دارای افتخاراتی در 
سطح بین المللی بوده، بر اثر سقوط از ساختمان 
جان خود را از دست داده است. این اتفاق برای 
ورزشکار ۳۳ ساله دامغانی هنگامی رخ داد که 

تلاش های کادر درمان حتی در مرکز استان 
سمنان نیز برای نجات او بی فایده بود.به گزارش 
فارس، برناکی بعد از سقوط از طبقه پنجم یک 
ساختمان در سمنان توسط نیرو های امداد و 
نجات به سرعت به بیمارستان کوثر سمنان 

منتقل شد؛ اما تلاش ها برای نجات او نتیجه ای 
نداشت. در این خبر تکمیلی آمده بود که 
پیگیری ها نشان می دهد هنوز درباره این حادثه 
اظهار نظر رسمی صورت نگرفته است و علت 
سقوط این ورزشکار مطرح دامغان از ارتفاع 

مشخص نیست.
اما ساعاتی بعد رئیس پلیس سمنان اعلام کرد 

که زهرا برناکی خودکشی کرده است.
به گزارش تسنیم؛ فرمانده انتظامی سمنان  
گفت: بررسی های پلیس   درباره چگونگی فوت 
خانم برناکی در حال انجام است اما تحقیقات 
اولیه پلیس حاکی از خودکشی این بانوی 
ورزشکار دارد  و فرضیه قتل تاکنون به اثبات 

نرسیده است. 


